

## Pla de Barris de Barcelona

### Reunió de retorn de l'avantprojecte de millora dels locals del Passadís de la Trinitat

<b>Dia:</b> 02/02/2023	<b>Hora:</b> 18.30 h	<b>Lloc:</b> Centre Cívic Trinitat Vella – Sala Tallers (Foradada, 36)
------------------------	----------------------	--

#### Assistents:

<b>Entitats:</b>	<b>Personal tècnic:</b>	<b>Consellers/eres dels grups polítics:</b>
<ul style="list-style-type: none"><li>- AVV Trinitat.</li><li>- La Caja de Pandora.</li><li>- Comissió de Festes.</li><li>- Trinitat Uneix.</li><li>- Grup de Dones.</li><li>- Maletas Viejas.</li><li>- Tadeo.cat</li><li>- La Trini Solidària.</li><li>- Trinitat Capgrossos.</li><li>- Triniteiros.</li><li>- Vaya Tela.</li></ul>	<ul style="list-style-type: none"><li>- Miquel Àngel Lozano, Cap de Projecte del Pla de Barris La Trinitat Vella.</li><li>- Pere Baca, tècnic Direcció Serveis a les persones i territori (Districte de Sant Andreu).</li><li>- Lucas M. Martínez, director Serveis a les persones i territori (Districte de Sant Andreu).</li><li>- Youssef Sultan, Inma Castro, Centre Cívic Trinitat Vella.</li></ul>	<ul style="list-style-type: none"><li>- Elvira Juncosa, Consellera de Barri de la Trinitat Vella</li></ul>
<b>Nombre total de persones assistents: 26 (13 dones i 13 homes)</b>		

#### Ordre del dia:

- Retorn avantprojecte adequació locals del Passadís i Espai Via Bàrcino

#### Temes tractats i acords de la sessió:

##### Temes tractats:

- Adequació de l'activitat de les associacions i entitats actuals als nous locals

Acta:

N'Elvira Juncosa, consellera de barri de la Trinitat Vella, presenta la sessió explicant l'històric de les inversions de l'Ajuntament als locals del Passadís tant per part del Districte com del Pla de Barris, des dels arranjaments als locals, a la comunitat de veïns per evitar les humitats, el desmantellament de l'Espai Via Bàrcino i la millora del túnel que va quedar enllestida el 2020. Prossegueix explicant que la trobada d'avui té l'objectiu de confirmar amb les entitats el retorn de l'avantprojecte d'adequació dels locals del Passadís i de Via Bàrcino que es van presentar al desembre.

La Consellera exposa que s'han treballat les possibilitats d'ús dels locals del Passadís recollint les demandes. Es deixa palès que hi havia malestar i s'han fet diverses rondes d'entrevistes per incloure el màxim possible les inquietuds de la ciutadania en l'àmbit arquitectònic com tècnic. L'objectiu és poder licitar ben aviat les obres i és una inversió molt important que beneficiarà els veïns.

La Consellera dona pas a en Miquel Àngel Lozano, cap de projecte del Pla de Barris, que explica el calendari de la intervenció que s'ha vist modificat pel retard en la presentació de l'avantprojecte. Es preveu l'inici d'obres a principis de 2024 i la intenció actual és tirar-ho endavant i reflexionar en conjunt sobre el model de gestió més endavant.

Na Maria Taltavull, arquitecta encarregada del projecte, explica als assistents els objectius de la intervenció global, la necessitat d'introduir canvis per adaptar els locals del Passadís a la normativa vigent i les modificacions respecte la proposta presentada el passat mes de desembre de 2022. Assenyala que actualment els espais no compleixen les mesures mínimes de seguretat i, per tant, no són discutibles els canvis per entrar dins la normativa.

S'ha adaptat el dibuix dels diferents locals per visualitzar la possibilitat de mantenir els usos actuals amb la proposta d'avantprojecte. Els principals canvis han estat el manteniment d'una gran sala a la part de baix tocant a la Via Bàrcino que sigui sectoritzable en tres espais per a combinar usos simultanis, l'habilitació de més despatxos a l'antic Espai Via Bàrcino, la desaparició de l'espai destinat a bar-local social per dedicar-lo a espais de treball i reunió, entre d'altres.

Es presenta la dinàmica de treball de la sessió fent dos grups per aclarir qüestions relacionades amb el projecte arquitectònic i comprovar la viabilitat de les activitats de les entitats en els nous espais proposats. S'explica que aquesta reunió també és per garantir que els usos que s'estan fent ara es puguin fer després de les obres. Alhora, es recalca que aquesta proposta arquitectònica ha de permetre diferents models de gestió.

En el primer grup es fan alguns comentaris. Des de l'entitat Maletas Viejas es manifesta que principalment necessiten un espai de reunions i un d'emmagatzematge, que no cal que estiguin contigus. Pel que fa a Trinitat Uneix s'exposa que no necessiten un local concret perquè en aquests moments demanen sala a altres equipaments com el Centre de vida comunitària. Si hi ha capacitat de fer ús dels locals, de manera puntual i a partir d'una sol·licitud, estan a favor de fer-ho així.

Maletas Viejas demana si l'espai polivalent és compartit. L'arquitecta explica que sí, però es

podrà sol·licitar tant puntualment com de manera periòdica, per exemple els divendres a la tarda. Assenyala que altres espais, com el Centre Cívic, estan funcionant actualment així.

Alguns participants valoren que l'espai no es veu prou gran. La tècnica respon que les entitats que hi són ara mateix hi entren, inclús hi ha més lloc. S'haurà de promoure una forma de treballar diferent, ja que per exemple els banys seran comuns. Una de les participants esmenta que creuen que des de fora hi hauria d'haver un gestor que assegurí que ningú s'apropiï dels espais.

Des de la Comissió de festes es comenta que els hi faltaran metres al seu magatzem. L'arquitecta explica que si l'entitat necessita més metres hauran de demanar més magatzems. El que no podran fer és demanar més metres de local. No hi haurà problema en què tinguin accés a més espais de magatzem, però per tema de seguretat no poden fer magatzems més grans de 80 m<sup>2</sup> per no tenir tanta càrrega de foc.

Una de les veïnes pregunta si l'Espai Bàrcino serà flexible i diàfan. Es respon que hi ha compartiments, però que s'intentarà fer-ho el més flexible possible, per exemple, amb cortines. La intenció és crear usos compatibles pel que fa al so o que es pugui muntar una sala diàfana per fer una exposició. Els espais, doncs, no estan adjudicats. Es tindrà un ús preferencial sota demanda. Es fa la reflexió de qui decidirà l'assignació dels espais ja que pot comportar una exposició i un compromís per a l'equip de gestió.

Pel que fa al segon grup, el debat es centra principalment en el tema de la gestió de l'equipament. S'explica que es busca un model transparent on tothom tingui informació sobre qui fa què i es pugui col·laborar. El tècnic de barri també esmenta que permetrà treballar en millors condicions i promourà el creixement de les entitats.

L'esquema arquitectònic proposat permet diferents models de gestió, el que s'insisteix des de l'Ajuntament és validar aquesta proposta per després entrar a definir un model de gestió en el qual les entitats del barri puguin tenir un paper clau en la governança de l'equipament.

Atesa la diferent tipologia d'entitats, algunes d'elles manifesten que no necessiten un espai permanent, només durant un període determinat, altres que els necessiten de manera puntual i unes altres que expressen la necessitat durant tot l'any del local perquè fan múltiples activitats al llarg del cicle festiu.

Malgrat que algunes participants consideren que no s'han tingut en compte les necessitats de les seves entitats, es recorda que des del Pla de Barris s'han fet entrevistes en diverses rondes per parlar amb totes elles i detectar les necessitats d'espai, usos i horaris.

Hi ha una discrepància sobre la ubicació dels lavabos. Actualment, hi ha un lavabo per cada local i això deixarà de ser així per donar pas a lavabos d'ús comú. L'arquitecta explica que la raó principal és donar privacitat als espais quan estiguin ocupats. És a dir, si redueixen lavabos i els posen a dins dels espais d'ús preferent, qui necessiti anar al lavabo haurà de passar per dins de l'espai mentre s'està desenvolupant una activitat. Amb lavabos d'ús comú, fora dels espais, aquesta situació queda resolta i es guanya en espai per a les entitats. Hi ha dues associacions a les quals no els hi sembla bé.

Des d'El Perro de Paterna afirmen que no tenen cap problema en compartir espais quan

tinguin reunions, però que amb les classes sí que hauran de reservar un horari fix i li preocupa que pugui venir una altra associació i l'ocupi. L'arquitecta explica que aquelles associacions que ja estan podran bloquejar els seus horaris cada any, i cada any els hauran de renovar.

S'esmenta que a les reunions inicials el que es va demanar és que l'actuació servís per posar calefacció i arreglar el terra i alguna cosa més, però el projecte que es presenta ara ha anat molt més enllà del que s'esperaven. Es valora negativament no tenir un espai propi d'ús exclusiu i quedar-se sense lavabo privat, ja que les entitats presents al Passadís treballen pel barri de forma voluntària.

La consellera explica que és un gran pas endavant adquirir els locals per millorar les condicions i s'ha de parlar de com gestionar-ho en un futur. La pretensió és que tothom pugui seguir fent la seva activitat.

Hi ha un punt de discrepància quan es pronuncia la paraula "privilegis" en una intervenció i part de les assistents marxen de la reunió. S'intenta redreçar la sessió amb les persones presents comentant que el tema de la gestió dels espais comuns s'ha de parlar en profunditat amb les entitats, que hauran de tenir un paper actiu en el futur de l'equipament, amb usos preferencials, però potser no exclusius sobre determinats espais.

L'arquitecta segueix comentant l'encaix de l'activitat de les diverses entitats amb els seus representants assistents. Es repassa la situació de Gegants i capgrossos que necessiten d'un espai gran i la sala de reunions, a més d'un magatzem que pot estar en un lloc diferent. També de la Trini Solidària per la possible manca de privacitat en el moment de repartiment d'aliments per la presència del muntacàrregues en l'espai de recepció tocant a M. De Déu de Lorda, 2. S'esmenta que s'ha posat allà el muntacàrregues perquè l'emmagatzematge d'aliments sigui més ràpid i fàcil i el servei de la Trini Solidària queda exactament igual que com està actualment.

En Miquel Àngel, del Pla de Barris, lamenta que sembli que el procés no s'ha fet amb prou transparència i que hagi acabat així la sessió, amb una part de les entitats marxant abans d'hora. Recorda que durant l'estiu s'han reunit amb totes les entitats per treballar-ho individualment i posteriorment s'han fet diverses visites als locals.

Es remarca que l'alternativa no és deixar els locals com fins ara, ja que s'haurien de tancar per problemes de diversa índole. El projecte arquitectònic que s'ha presentat cerca la millor solució per a tothom en la definició dels espais. Una gran part de les entitats que s'han quedat fins al final fan una bona rebuda de la proposta arquitectònica. Des del Districte i el Pla de Barris s'assenyala que el que s'ha d'acabar de perfilar és la gestió de forma participada amb les entitats que faran ús d'aquest equipament i s'emplaça a seguir treballant en aquesta línia.

Dades de la sessió:

